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פרשת תולדות

עלון
ירכתי צפון

קרית מלך רב

העלון השבועי של תושבי קריית שמונה והסביבה מטעם: כולל 'בית יהודה' - מוסדות 'מערת עדולם' ומיסודו של בי"כ 'אוהל משה'

זמני כולל 'בית יהודה' – 'מערת עדולם' )רח' המחתרת 3(

שבתשישיחמישירביעישלישישניראשון

10:45 – שיעור בדף הלכות שמירת הלשוןהלכות שמירת הלשוןהלכות שמירת הלשוןלימוד שירת הבקשותהלכות שמירת הלשון19:00
היומי – מסכת בבא 

קמא

שיעור בבן איש חי 
עם המרא דאתרא, 
לאחר תפילת מנחה הלכות חנוכההלכות חנוכההלכות תפילה20:00 -הלכות תפילההלכות תפילה19:15

מוצ"שערביתערביתערביתערביתערבית21:00

21:25
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא
שיעור בדף היומי – 

מסכת בבא קמא

בכל מוצ"ש השיעור בדף היומי בשעה 21:00 שיעור בדף היומי

22:10 - שיעור מיוחד בספר 
מלכים. עד 23:15.

ניתן להקדיש את השיעורים להצלחה, לרפואה 
או לע"נ

פרשת תולדות | עמוד 4

פסוקי פרשתנו מדגישים לכולנו את ההבדל הגדול בין עשיו ליעקב, ולא צריך 
להתאמץ בכדי לשים לב שיעקב הוא הבן שממשיך דרכי אביו. יעקב ספון באוהלה 
של תורה, ועשיו נתון כל כולו בחייו המגושמים. השאלה הגדולה היא, איך יצחק לא 
שם לב למעשיו הרעים של עשיו בנו? נכון שעשיו ניסה להסתיר מיצחק את מעשיו, 
אבל זה היה בולט מדי? במדרש יש התייחסות לשאלה זו, ושם מתרץ המדרש: 'אלא 
שהיה אוהבו בפניו בלבד ולמושכו.. לעולם תהא ימין מקרבת ושמאל דוחה'. אמנם 
תשובה זו מסבירה מדוע יצחק לא רצה לרחק את עשיו, אבל זה לא מסביר עדיין 
מדוע יוזם יצחק לברך את עשיו מדעתו ומבלי שנתבקש על ידי הקב"ה? תשובה 

נפלאה לשאלה זו ראיתי בספר חמדת הימים של הרב יעקב פילבר שליט"א.

מה חשב יצחק?
בכדי לקבל תשובה, נעלה עוד כמה תמיהות שיש לשאול בפרשה זו. הראשונה, 
אחרי שיצחק מבין שיעקב קיבל את הברכות המיועדות לעשיו, תגובתו: "ויחרד 
יצחק חרדה גדולה עד מאוד" ואומר המדרש: 'חרדה גדולה מהחרדה שחרד על גבי 
המזבח". מדוע? האם זה כה מלחיץ שיעקב קיבל את הברכות ולא עשיו? שאלה שניה, 
מדוע מכאן ואילך יצחק מתחמק מלברך את עשיו? מה גרם לתפנית החדה ביחסו 
של יצחק לעשיו שכל כך אהב, הרי עשיו טוען בצדק: "הברכה אחת היא לך אבי?". 
נסכם השאלות כך, מה הייתה מחשבתו הראשונית של יצחק, ומה השתנה אח"כ.

שתי משימות
יצחק שם לב להתפצלות הדרכים של בניו, שהרי הכתוב מעיד: "ויהי עשיו איש 

א. התורה נתנה כללי ירושה, לכן אין ערך הלכתי לכך שכותב שמוריש לבנות כיון 
שמתנה על מה שכתוב בתורה שו"ת ויברך דוד סימן שי. אבל כשנותן מתנה מחיים 
אין כאן הלכות ירושה, ולכן יכול לחלק כרצונו ויכתוב באופן המועיל. ולכן יתייעץ 

עם תלמיד חכם כיצד לנסח צוואה באופן כזה שיועיל על פי ההלכה.
ב. עיין מה שנפסק בשו"ע חו"מ סי' רעו סעיף א. אבל כבר היו תקדימים בבתי 
דין שבזמננו שפסקו כי ראוי שהבנים יפצו ויפייסו את הבנות על מנת שלא תגרם 
מחלוקת בפרט במקום שהבנות טרחו וסייעו בכלכלת הבית של ההורים וטפלו 

בהם לקראת סוף חייהם.
ג. פסק בשו"ע חו"מ סי' רעו סעיף א שאם אין בנים אלא רק בנות אז הן יורשות 
ועוד מבואר בגמרא בבא בתרא קכב הבנות שהן נכנסות לנחלה כשאין שם בנים - 
חולקות ביניהן בשוה, שאין הבת הבכורה נוטלת פי שנים, שנאמר: "וילדו לו בנים", 
הבנים בתורה הזאת ולא הבנות, שאין דין הבכורה נוהג בהן, וכולן חולקות בשוה.   
ד. כנזכר שם וכתב עוד בערוך השולחן שם סדר נחלות כיצד כתיב ]במדבר כז, 
ח - יא[ "איש כי ימות ובן אין לו והעברתם את נחלתו לבתו ואם אין לו בת ונתתם 
את נחלתו לאחיו ואם אין לו אחים ונתתם את נחלתו לאחי אביו ואם אין אחים 
לאביו ונתתם את נחלתו לשארו הקרוב אליו ממשפחתו וירש אותה" וכל יוצאי ירכו 

של היורש המוקדם קודמין להיורש המאוחר דכמו שבן קודם 
לבת כמו כן יוצאי ירכו של הבן כשהוא אינו קיים והניח בן או 
בת או בת הבן עד סוף כל הדורות קודמין לבת המוריש, וכן 
יוצאי ירכה של בת הבן יהיה מי שיהיה אפילו בת בת הבת 

קודמין לבת המוריש. עכ"ל.  
ה. אבל הבעל כן יורש את אשתו בנכסים הקיימים אצלה כפי 

שנפסק בשו"ע אה"ע סי' צ סעיף א הבעל יורש את אשתו.  
ו. שו"ע סימן קיב סעיף א ואינו מדין ירושה ואינו אלא בנכסי האב כחיוב כלפי אשתו 
ולא מנכסי יורשים כשלא ירשו מאביהם ועיין פתחי חושן חלק ח פרק יב. סעיף טז 

והלאה שפירט דינים אלו.  
ז. כתיב בכל אשר ימצא לו ודרשו חז"ל שהבכור נוטל פי שנים רק בדבר המוחזק 
ברשותו של האב ולא בדבר הראוי לבא לרשותו ולכן אין הבכור נוטל פי שנים בנכסים 
הראוים לבוא לאחר מיתת אביו אלא בנכסים המוחזקים לאביו שבאו כבר לרשותו וכל 
הירושה המוכפלת היא מהנכסים ומהכסף המזומן שהיו קיימים ונמצאו בפועל ברשות 
הנפטר בשעת פטירתו כמובאר בשו"ע חו"מ סימן רעו סעיף ו ומש"כ לעניין ירושת 

האב בלבד כן בשו"ע חו"מ סי' רעח סעיף א אין הבכור נוטל פי שנים 

תורה ועבודה     רב קהילת "אוהל משה", הרב איתמר לוי הי"ו 

מדיני צוואה וירושה לפי דין תורה - חלק שני )לקט הלכות פסוקות מפי סופרים וספרים(
המרא דאתרא, רב העיר הרה"ג שלום לוי שליט"א

יודע ציד איש שדה, ויעקב איש תם יושב אהלים". אך הוא נתן 
לזה פירוש משלו. הוא נזכר שכאשר ביקש לרדת מצריימה, 
הקב"ה אסר עליו ואמר לו: "שכון בארץ אשר אומר אליך". 
והמדרש אומר שבציווי זה שמע יצחק שתי משימות: 'שכון 
בארץ – עשה שכונה בארץ' והכוונה לנטוע עצים, לזרוע. 
והדבר השני אומר המדרש: 'שכון בארץ – שכן את השכינה 

בארץ'. במילים אחרות, צריך לדאוג לכל התשתית הגשמית בהקמת בנינים ונטיעת 
עצים, וכן לדאוג לכל התשתית הרוחנית, לגרום לשכינה שתשרה בארץ.

אין הבדל מהותי
יצחק חשב, שלא קיים הבדל מהותי בין שני בניו, ואינו דומה מקרה זה למקרה 
שלו. אצלו אחיו, ישמעאל, יצא מן השפחה והוא, יצחק, מן הגבירה. לעומתם כאן 
שני בניו יצאו מאותה אימא ומהריון אחד. לכן, יצחק, ראה את שני בניו כממשיכי 
'בית אברהם', כל אחד בכשרונותיו. "עשיו איש השדה" הוא יממש את המשימה 
של יישוב הארץ בהקמת שכונות, נטיעת עצים, וזריעת שדות. ואילו יעקב "איש 
תם יושב אהלים" – הוא יהיה התלמיד חכם שמקדיש את כל עתותיו ללימוד תורה, 

הוא יפעל לשכן את השכינה בארץ.

פיצול כוחות
יצחק חשב שמלמעלה סבבו שיהיה פיצול כוחות וחלוקת תפקידים, וחשב שאותו 

המשך בעמוד 2 <אדם אינו יכול לעסוק גם בגשמיות וגם ברוחניות, ועל כן יש צורך 

המשך בעמוד 3 <

פינת הילדים | יוסי אלימלך

שַׁבָּת שָׁלוֹם יְּלָדִים יקרים!

בתחילת הפרשה מסופר על יצחק ורבקה שעומדים ומתפללים לה' 
שייתן להם ילדים וה' שומע לתפילת יצחק. שואל רש"י מדוע ה' שמע רק 
את תפילת יצחק? מפני שהתפילה של יצחק יותר חשובה, מפני שהוא 
צדיק בן של צדיק: "וְאֵלֶּה תּוֹלְדֹת יִצְחָק בֶּן אַבְרָהָם". ואילו רבקה היא 
צדיקה בת רשע: "רִבְקָה בַּת-בְּתוּאֵל הָאֲרַמִּי". ונקרא ארמי מפני שהוא 
רמאי, הוא שניסה להרוג את אליעזר כשבא לקחת את רבקה ליצחק. 

כאשר נולדו יעקב ועשו, נאמר על יעקב: "איש תם יושב אוהלים" - ממשיך 
את הדרך של אברהם ויצחק, ואילו על עשו נאמר: "איש ציד" - יודע לצוד 
ולרמות את יצחק וממשיך את דרכו של בתואל הרשע. מכאן אנו למדים 
עד כמה חשובה תפילת צדיקים שתפילתם אינה חוזרת ריקם וכמה 

חשוב לא לרמות כי בסוף מפסידים כפי שעשו הפסיד את הברכה. 

חידודון:

אני מאכל ולי אחד מצבעי הרמזור? על מה מדובר?             

את התשובות ניתן לשלוח עד יום שני למספר: 0524833248

תיקון המידות | הרב עדיאל כהן

לאחר שעסקנו ב'סבלנות' בשבוע שעבר, אנו עוברים למידה הבאה כלילת 
תפארת, 'מידת הענווה'. כה רבים שבחיה וכה עצומים מעלותיה, עד כי 

חדלו ספר. 

נתחיל בשבחה.

על פי מה שראינו בפרשת וירא שקראנו לא מזמן, הקב"ה אומר לאברהם 
להקריב את בנו, יחידו, אשר אהב, את יצחק. אברהם לא מהסס לרגע, ואומר 
"הנני". מהו לשון זה? מה הכוונה ב"הנני"? רש"י על המקום כותב: "כך היא 

ענייתם של חסידים לשון ענווה הוא ולשון זימון" )רש"י בראשית כב,א(. 

ליקוטי מוהר"ן | תורה א'

ביאור מאמרו של רבה בר בר חנה

רבנו מביא את אגדת רבה בר בר חנה מהגמרא )בבא בתרא ע"ג.( וזהו 
תרגומה: אמר רבה, סיפרו לי יורדי הים: הגל הזה )'האי גלא'( שרוצה 
להטביע הספינה, נראה כמו ניצוצות של אש לבנה בראשו )'צוציתא 

דנורא'(, ומכים אנו אותו במקל שחקוק עליו: "אהיה אשר אהיה".

מסביר רבנו כי הגל הזה )'גלא'( הוא היצר הרע, האומר לאדם ללכת 
אחר התגלות ליבו. הספינה, היא החן של עמ"י, שהוא 'ספון', מגיעים 

אליו ע"י שמתבוננים בטמון, בפנימיות )בשכל האלוקי( שבכל דבר.

האש הלבנה בראש הגל היא היצה"ר המנסה להטביע את האדם, 
בהתחלה, ע"י שמראה עצמו כטוב )לבן מסמל טוב(. ע"י שאומר לאדם, 
שאינו עושה את המצוות כראוי, לא מצליח להתקדם בעבודת ה' ונשאר 

במדרגתו הירודה. כך מייאשו וגורם לו לזרוק הכל. 

או שגורם לאדם לנסות להגיע מעבר לדרגתו ובזאת עובר על "לא 
תוסיפו" וגורם לנפילה )שבירת הכלים(.

כדי להכניע את הגל )היצה"ר(, מכים אותו במקל. המקל, זוהי התורה, 
שהיא )עפ"י הקבלה( בחינת האות ו, שצורתה מקל. ז"א שכדי להכניע 

את היצה"ר צריך להתחזק בלימוד התורה )כנ"ל בתחילת התורה(.

ומה שכתוב על המקל "אהיה אשר אהיה", ה'אהיה' הראשון מרמז על 
עשיית תשובה )כי קודם התשובה אין לו הוויה(, אבל לאחר שחוזר 
בתשובה, עובר עליו מה שעובר ושוב נופל, ושוב עושה תשובה על 
התשובה, וזה ה'אהיה' השני. יוצא שלמדים מכאן שהאדם צריך לחזק 
עצמו בלימוד התורה ולומר מה שהיה היה, העיקר להתחיל מהתחלה. 

ולא להתיאש.  

בפרס לחידודון זכה: אורי אליהו
בכרטיסי פחית זכו: אבינועם ונונו, רחלה בן אשר, אודל ונונו, ספי רז

תודה לתורמים: עודד מספרת מוזה על הפרס לחידודון
ורפאל דהן, מכון 'עטרת סתם', על כרטיסי הברד לזוכים

העלון מוקדש לרפואתם ולזיווגם של:

 עמית מיימון בן אסתר ארבל בת סיגל מאיר בן חנינה אידה אזרן בת סולטנה

  פנחס מיכאל בן חנה פנינה והדס אלביליה הוד יהודה בן אביבית

גליון זה נלמד על ידי מאות קוראים בעיר ובסביבה. העלון יוצא בעזרתם ולהצלחתם של משפחת קריספין עמרם וגילה הי"ו.
alon.zafon1@gmail.com :עיצוב גרפי: רבקה רייך | עריכה: הרב איתמר לוי | נשמח לקבל הערות והארות לגבי העלון בדוא"ל

בס"ד

קייטרינג כשר למהדרין

לכל סוגי האירועים
שבתות חתן, אזכרות ועוד...

 כל הבשרים חלק שיטת בית יוסף, כל הסלטים מהדרין חסלט

ניתן להזמין גם אירועים בכשרויות הבד"ץ הרב מחפוד ועטרה

עודד קדושלהזמנות: 052-8415550
מאור - 0525391942

מורה לנהיגה
אוטמטי ´ רגיל

קובי רידי

∞∑∑≠∑πµ∞≥∞∂ Æטל
∞µ∞≠µ∑∞∑∞≥∑ Æנייד

kobi.ridi@gmail.com Æמייל
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אשת חיל | הגב' אסנת יעקב 

פינת הלשון | ר' אלעד אליהו

ב"ה נכנסנו לראש חודש כסלו, אנו נמצאות בפתחו של תקופה ניסית, ימים 
שנזכה שתבוא עלינו רוב ברכת ה' וחודש טוב ומבורך, חודש של ניסים 

ונפלאות, ולגאולה השלימה.

 חודש כסלו, הוא בבחינת היפוך המזל, מדבר לא אפשרי ולא הגיוני- לדבר אפשרי. 
יש חודש אחד, שמצווה לבקש בו ניסים וזה חודש כסלו. מר"ח כסלו, תתחילי 
לבקש ניסים... הטבע של ימי כסלו, אומר הרב דסלר, הוא שְיִקרו בהם ניסים.

אומר רבי חיים פלאג'י "בְּחנוּני נא בזאת", תבחני ותראי שזה יתגשם! חודש 
כסלו הוא ראש השנה לניסים, ראש השנה לשינוי הטבע, שינוי המזל.

בפרשתנו יצחק ורבקה מחברים תפילה נפלאה, תפילת "נשמת כל חי" והתפילה 
הפכה את מזלם, כי זו תפילה שיש בה תודה! תפילה שיש בה הלל ושבח לבורא יתברך... 

התורה כותבת בפרשת השבוע, פרשת "תולדות": "וַיֶּעְתַּר יִצְחָק לַה' לְנכַֹח אִשְׁתּוֹ 
כִּי עֲקָרָה הִוא וַיֵּעָתֶר לוֹ ה' וַתַּהַר רִבְקָה אִשְׁתּוֹ", מבאר רש"י, "ויעתר לו"- לו ולא 
לה, שאין דומה, תפלת צדיק בן צדיק לתפלת צדיק בן רשע, יצחק היה בן אברהם 

תפקיד ו' ההיפוך הזו להפוך פֹעַל המורה על פעולה שתיעשה בעתיד, וע"י 

הוספת ה-ו' , תהיה הפעולה מורה על פעולת עבר.

א. ו' היפוך זו מנוקדת בד"כ בפתח ודגש אחריה לדוגמא: "וַיֹּאמֶר אלקים יהי 

אור" )בהורדת ה-ו' נשאר "יאמר" בעתיד, ובהוספת ה-ו' זהו לשון עבר- אמר 

אלקים, כמו כן "וַיָּבוֹא", "וַיֵּשֵב"(.

ב. לפני מלה הפותחת ביו"ד שוואית תנוקד ו' ההיפוך בפתח אך בלי דגש, 

אבינו ורבקה הייתה בת לבן הרשע... אומר רש"י, שתפלתו של יצחק הכריעה 
ונענתה ולא תפלתה של רבקה, בגלל שיצחק היה בן צדיק, ורבקה לא הייתה 
בת של צדיק. ללמדנו, כמה גדולה הזכות של מסירות נפש של אימא ודמעות 
של אמא, כמה גדולה זכות של אמא צדקת – שהתפילות בזכותה מתקבלות! 
התפילות של הילדים, יתקבלו הרבה יותר מהר, שמאחוריהם יהיו הורים צדיקים!

דוד המלך אמר: "אני עבדך בן אמתך" )תהילים קטז'( שיעמוד הבן ויתפלל 
לה' ויאמר, מדוע אני עבדך? – כי אימא שלי הייתה – אמתך!

כאשר הלבנה רצתה בבריאת העולם לקבל את האור שלה באופן ישיר, אמר 
לה הקב"ה:  לכי ומעטי את עצמך.  שאם היית רוצה לקבל מן השמש,  היית 
יכולה לעמוד מולה, לשקף את האור הנובע מתוכה, ואז להיות בדיוק כמוה, אבל 
כיוון שרצונך, לקבל ישירות מה'- עלייך להיות קטנטנה, כי רק מי שהוא עניו 
גדול יכול לקבל מה'! אם תהיי גדולה כמו השמש, לא תוכלי לקבל מהקב"ה...

יהי רצון שנעבוד את הבורא יתברך מתוך ענווה והכנעה, ונזכה לדור ישרים 
מבורך ויעתרו לנו תפילותינו לגאולה השלימה אכי"ר, וחודש טוב ומבורך! 

למשל: "וַיְבָרֶך אלקים", "וַיְהִי אור", "וַיְחִי אדם".

ג. לפני מלה הפותחת באל"ף, תנוקד ו' ההיפוך בקמץ, למשל: "וָאַעַשׂ ארון 
עצי שטים", "וָאֹמַר לה זה חסדך".  אגב, יש לשים לב במילים "בטרם תבוא 
וָאברכהו" )פרשת תולדות( ה-ו' הראשונה במלה וָאברכהו מנוקדת בקמץ 
שזה לשון עבר, וכאשר היא תנוקד בפתח היא לשון עתיד- אברך אותו, כמו 
"וַאברכהו וארבהו" )ישעיה נ"א,ב(, ולכן הקורא בתורה צריך להאריך מעט 

ב-ו' שבפרשת תולדות המורה על לשון עבר. 

בחלוקת עבודה. יצחק בנה לעצמו תיאוריה על 'עם ישראל' המורכב משני כוחות: 
כוח של חול וכוח של קודש, הצריכים לפעול בהרמוניה, אך בנפרד.

הסיבה לקירוב עשיו
עם תפיסה זו חי יצחק מרבית חייו, ולכן קירב את עשיו. בגלל נחיתותו וחולשתו 
של עשיו מבחינה רוחנית, דווקא הוא זקוק לפינוק ואהבה כדי לקרבו. מה שאין 
כן יצחק שחי כל כולו בקדושה, אין צורך לדאוג לו. ובאמת בברכה שיצחק הועיד 
לעשיו, אין בה דבר רוחני, אלא טל השמיים, שמני הארץ, רוב דגן ותירוש, שלטון 

ושררה, הכל עניינים גשמיים, אך לא משהו מביתו של אברהם.

על מה חרד יצחק
כעת נבין על מה יצחק חרד כל כך. כשנתברר ליצחק שהברכה שנאמר ברוח הקודש 
מן השמיים, ניתנה ליעקב ולא לעשיו, אז הוברר לו בעצם שמה שהבין וחי כל חייו 
היה טעות. בית אברהם זה לא מפעל הבנוי על שתי כוחות נפרדים: קודש לחוד 

וחול לחוד. מן השמיים הראו לו שכנסת ישראל חובקת הכל.

נמנע מלברך את עשיו
מרגע זה הבין יצחק שאין לעשיו חלק בבית אברהם. אין לו כל קשר לברכות 
העתידיות, לא הרוחניות ולא הגשמיות. על כן הוא מתחמק מלהעניק לעשיו ברכה 

כלשהי, למרות שמתחילה הוא זה שיזם את הענקת הברכה לעשיו. מכאן ואילך 
תשומת הלב של יצחק מופנית לעתידו של יעקב בלבד, כפי מה שהתברר לו, 

שההמשכיות שלו רק על ידי יעקב בלבד.

חלום מלך כוזר
ר' יהודה הלוי בספרו 'כוזרי' פותח את ספרו במעשה על מלך של ממלכת כוזר 
שחולם חלום, ואומרים לו בחלום: 'כוונתך רצויה, אבל מעשך אינו רצוי'. צריך לדעת 
שביהדות, בשונה משאר הדתות, יש כוונה רצויה כמובן, אבל גם המעשה מאוד 
חשוב, וצריך לחפש את המעשה הרצוי. הנצרות בטלה את המעשים, והסתפקה 
בחיי רוח בלבד. סיפור הברכות של יצחק ליעקב מלמד אותנו שהשילוב בין המעשה 

לחיי הרוח הוא הרצוי לפניו, ואין לפחד מהשילוב ביניהם. 

בזמן הגלות
בזמן הגלות, עזבנו את ההתעסקות בחיי החומר, לפי שגלינו מארצנו ושם יש ציווי 
להמנע מכל התעסקות חומרית, עלינו להתמקד רק בלימוד תורה ובלשון חז"ל 
'ארבע אמות של הלכה בלבד' )ברכות ח(. כל זה בגלות, ולא בזמן הגאולה. ברוך 
ה' זיכנו ה' יתברך לחיות בימים אלו שהגאולה בשיא הופעתה, עם כל קשייה, וכעת 
עלינו לחזור ולפתח את שני התחומים הגשמיים והרוחניים כאחד וכך נזכה לראות 

בגאולה השלימה, בבניין בית המקדש בנוי ומשוכלל על מקומו, אכי"ר.

אלא בנכסי האב, אבל לא בנכסי האם עכ"ל. ע"ע בערוך השולחן חושן משפט שם.
ח. כן מובא בשו"ע חו"מ סי' רעז סעיף ז יוצא דופן והבא אחריו שניהם אינם בכורים, 
הראשון לפי שלא נולד, ונאמר: וילדו לו בנים )דברים כא, טו(; והשני שהרי קדמו אחר.

ט. כאשר אין דנים בדיני תורה ופונים לערכאות על מנת לקבל חלק מהירושה שאינו 
מגיע על פי ההלכה הרי יש בכך גזל גמור כיון שהחלק אינו שלו על פי ההלכה 
ולכן אפילו אם מתכוון למכור את הנכס שירש הרי דינו כמוכר חפץ או נכס גזול 

ועדיף שלא לרכוש ממנו. עיין בפתחי חושן הלכות ירושה ואישות.  
י. פסק בשו"ע חו"מ סי' רפב סעיף א כל הנותן נכסיו לאחרים והניח היורשים, אף 
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דיני ההלל בחנוכה ובכלל

"אני עבדך בן אמתך"

ו' ההיפוך מעתיד לעבר:

אומרים שהיכן שקשה שם נמצאת הקדושה, ואכן אם נתבונן נראה אמיתות הדבר, 
שרואים בדורינו מתקיימים דברי רבינו רבי נחמן מברסלב שאמר שעתיד לרדת 
מבול של אפיקורסות, והכן לצערנו אתה פוגש אפיקורסות בכל פינה. כל מי שמנסה 
לעבוד את השם יתברך נתקל בקשיים אין סופיים ולאידך גיסא אלו הרחוקים ממנו 
יתברך יש להם הכל, והכל בשפע ובהצלחה רבה. ולכן בעוונותינו רבים מתיוונים, 
כלומר רבים נושרים ממחנה השכינה, חלקם עוזבים לגמרי וחלקם נשארים אך על 
אש נמוכה עם כל מיני משפטים שמעודדים את עצמם להשאר רדודים, חלק פשוט 
מבולבלים וחושבים שיעבדו את השם בדילוגים ולהם שני פנים סוג שמדלג מתי 
שמתחשק לו, וסוג שני שמחפש קיצורי דרך להקרא קדוש. אך ישנו מיעוט שהם 
'בני עליה' שמחזיקים חזק במושכות העולם הזה ותופסים חזק בתורה הקדושה 
ולא מרפים והוגים בתורה יומם ולילה כפשוטו, לא מחפשים להתחכם ומבינים 

דברי חז"ל שא"י, תורה והעולם הבא נקנים ביסורים.
ולזה רומז הכתוב "וְאֵלֶּה תּוֹלְדתֹ יִצְחָק בֶּן אַבְרָהָם", יצחק הוא מידת הגבורה, הצימצום 
היסורים שבאים לאדם ממידת הגבורה הם תולדה של החסד הגדול שעתיד הקב"ה 
לעשות לכל מי שעובד אותו יתברך שאמרו חז"ל 'למוד תורה הרבה ויתנו לך שכר 
הרבה', וכן אמרו 'דע שמתן שכרם של צדיקים לעתיד לבוא' שכרגע אתה בגבורה, 
בצימצום אך לעתיד "מָה רַב טוּבְךָ אֲשֶרׁ צָפַנְתָּ לִיּרֵאֶיךָ". והתורה ודברי חז"ל מלאים 
בשפע של פסוקים והסברים מה עתידים עובדי השם לקבל – ש"י עולמות. ומצד 
יִצְחָק", אברהם הוא מידת החסד, החסד הגמור שאין  "אַבְרָהָם הוֹלִיד אֶת  שני 

כמוהו, שפותח ביתו מארבע רוחות העולם ומוסר שפע גדול 
לכל ואפילו לעובדי עבודה זרה, שכן כך נידמו המלאכים שבאו 
לבקרו. וזהו רמז שהקב"ה עושה חסד גמור עם הרשעים שנאמר 
"וּמְשַׁלֵּם לְשֹׂנְאָיו אֶל פָּנָיו לְהַאֲבִידוֹ", אף-על-פי שהוא יתברך 
נותן לרשעים כח והם משתמשים בו לעבירה נגד הקב"ה עדיין 
אין הקב"ה מקפח שכר כל ברייה ונותן אף לרשעים שכר פה 

בעולם, אך כל זה להיפרע מהם בעולם הבא. וזהו אברהם, היינו החסד שהוליד 
את יצחק, היינו הגבורה, כלומר החסד שהקב"ה נותן לשונאיו שכר פה, אך הוא 

יתברך יפרע מהם בעולם הבא וזוהי גבורה.
יִתֵּן אֶל לִבּוֹ" להתעורר לפני שיהיה מאוחר ולבחור להיות מ"בני עליה"  "וְהַחַי 
שהוגים בתורה יומם ולילה, ואין זה שייך רק לצדיקים כי אם לכל עם ישראל 
שנאמר "וְעַמֵּךְ כֻּלָּם צַדִּיקִים", ואל תתן ליצר-הרע להחטיא אותך בדברי הבל שאין 
אתה יכול להיות מ"בני עליה" ואין זה שייך לך, ח"ו הרי כל יהודי מחוייב להיות 
עבד השם וללמוד את כל התורה כולה. ונזכה לברכה "גּוּר בָּאָרֶץ הַזֹּאת וְאֶהְיֶה עִמְּךָ 
וַאֲבָרֲכֶךָּ וכו'" - לגור בארץ של הקב"ה ולזכות לחיי עולם הבא, בזכות ששמעת 
לקול הקב"ה וקיימת את התורה שנאמר "עֵקֶב אֲשֶׁר שָׁמַע אַבְרָהָם בְּקֹלִי" – כלומר 

בעולם הזה והוא קיים "וַיִּשְׁמֹר מִשְׁמַרְתִּי מִצְוֹתַי חֻקּוֹתַי וְתוֹרֹתָי".
יהי רצון שנזכה להיות מבני עליה ובזכות זו לביאת משיח צידקנו בבאכי"ר, שבת 

שלום ומבורך. 

יהודי בעל-לב שמח, תמיד היה עליז גם כשהפרוטה לא הייתה מצויה בכיסו.

יום אחד, התהלך ברחובה של העיר כשהוא עליז ושמח ומזמר לו שירים.

באותה השעה בארמונו של מלך טורקיה, המלך יצא רגע אחד למרפסת 
הארמון והנה רואות עיניו את אותו יהודי הולך בשמחה כשפיו מלא שיר ושבח.

מיד שלח המלך את משרתו שיביא לפניו את היהודי. מיהר היהודי כבקשת 
המלך והתייצב בארמונו. שאל אותו המלך: "אמור לי, האם זכית באיזה פרס 
חשוב שאתה כה עליז?". "לא אדוני המלך, לא זכיתי בשום פרס" הוא השיב. 

"אולי אכלת בשר שמן ויין ישן ולכן אתה שמח?"

"לא, כבר יומיים אני ומשפחתי לא הכנסנו דבר מאכל לפינו ואני בדרכי להביא 
שאריות שנשארו בשוק".

המלך שאל את היהודי: "אני רוצה שתאמר לי איך אתה שמח גם כשבטנך 
רעבה ללחם? הרי אני מושל טורקיה - שותה ואוכל כראוי ואיני שמח כמוך."

ענה לו היהודי: "אני בנו של מלך מלכי המלכים ואני יודע שכל מה שהוא עושה 
לטובה!" שמע כך המלך ואמר: "אבקש ממך לבוא איתי מחר בבוקר לצוד ביערות".

למחרת המלך והיהודי יצאו לצוד ביערות, והנה מושך המלך בקשת לתומו ובלי 

'לגמור' או 'לקרוא': בכל שמונת ימי החנוכה גומרים את ההלל. הספרדים 
מברכים 'לגמור את ההלל', והאשכנזים מברכים 'לקרוא את ההלל'. הם חוששים 
לומר 'לגמור' שמא יבלע מילה אחת, ונמצא משקר )מהר"מ(. אך הספרדים 

לא חוששים, שהרי המילה 'לגמור' פירושה בחז"ל: לקרוא. וכן הכוונה פה.

הלל שווה לקריאת שמע: אסור לדבר בזמן אמירת ההלל. השאלה האם יהיה 
רשאי לענות אמן על ברכות ששומע בזמן אמירת ההלל? מרן בשולחן ערוך, מזכיר 
פעמיים )בהלכות פסח סי' תפ"ח, ובהלכות סוכות סי' תרמ"ד( שאסור להפסיק 
באמירת ההלל 'כדרך שאמרו בקריאת שמע'. משמע שזה דומה ממש לקריאת 
שמע, ואם כן יהיה אסור לענות על אמנים של ברכות, כשם שאסור לענות באמצע 
קריאת שמע. ורק על קדיש וקדושה יהיה רשאי לענות כפי שהותר בק"ש. 

מותר לענות אמן של ברכות: אך בשו"ת אגורה באהלך דן לחלק. ורוצה 
לומר שיהיה מותר לענות אמן כששומע ברכות בזמן אמירת ההלל. לדעתו, 
בקריאת שמע העניין ליחד את ה' וממילא עניית אמן של ברכות לא שייך 
כעת. אך בהלל העניין להלל את ה' וגם עניית אמן של ברכות, זה הלל ושבח 

לשים לב פוגע החץ באצבעו וחותך חצי ממנה. אמר לו היהודי: "הכל לטובה!

התקדם המלך לבדו והנה פגש בשודדים, כשהבין מה כוונותיהם התחנן על 
נפשו ואמר: "אתן לכם ממון רב" אמרו לו השודדים: "אין אנו מחפשים ממון, 
בנו של מנהיגנו חולה מאוד והתרופה היא לשחוט אדם שלם ולתת לבנו 

לשתות את דמו."

נלקח המלך לראש השודדים. בדק אותו ואמר להם: "מה עשיתם? הבאתם 
בן אדם שחסרה לו אצבע הוא לא שלם סלקו אותו מכאן!" מיד יצא המלך 
בחזרה ליער והגיע לבור זרק חבל ליהודי והוציאו מהבור ואמר: "צדקת! טוב 

שהאצבע נחתכה" וסיפר לו את הסיפור.

"אך תאמר לי מה טוב בכך שאתה היית בבור?" ענה היהודי: "אם לא היית 
זורק אותי לבור והייתי הולך איתך השודדים היו לוקחים אותי לשחיטה כך 
שלמעשה הצלת את חיי..." הרבה שאלות יש לאדם במהלך חייו. הרבה אירועים 

הוא עובר ולא מבין מדוע דווקא לו קרו המקרים הללו. 

אם לרגע תעצור, אם לרגע תיקח נשימה ותפנים שיש יד מכוונת, יד שעוטפת 
אותך באהבה, יד שמשגיחה עליך בכל מהלך בחייך, יד שבכל מצב מחפשת 

רק את טובתך - כבר לא יהיו לך שאלות. 

לבורא עולם. והעתיק דבריו להלכה הרב עובדיה זצ"ל )יבי"א או"ח ח"ב סי' 
לב(. וכן אם נמצא באמצע אמירת פסוקי דזמרה, רשאי לענות אמן של ברכות.

עניית 'קדושה' ו'יהא שמיה': גם לגבי אמירת קדושה, כשנמצא באמירת 
ההלל, עונה את כל הנוסח. למרות שבק"ש יש מחלוקת האם עונה את הפסוק 
השלישי: "ימלוך וכו". בהלל זה יותר קל, שהרי זה שבח כמותו. וכן לגבי עניית 
"יהא שמיה רבה.." שעונה עד המילים "דאמירן בעלמא". למרות שבק"ש עונה 

רק עד המילה "יתברך". 

דין האבל בהלל: הראשונים חידשו )לא כתוב בגמרא( שהאבל לא אומר הלל 
של ראש חודש )שני טעמים בדבר(, חוץ מהלל של חנוכה. שיבולי הלקט 
כותב, שחייב לומר, שהרי הלל זה הוא מצווה )לדעת בה"ג מדאורייתא, ולדעת 
הרמב"ם מדרבנן(. וכן פסק הרב עובדיה )יבי"א ח"ד, יו"ד לג(. הרב מביא את 
דברי המשנה ברורה שפוטר את האבלים מהלל בחנוכה, וחולק עליו. לדעתו, 
אין בכוחנו לעקור דין גמור, בלי מקור מהגמרא. כמובן שהאבל לא יהיה חזן, 

אבל כן יאמר עם החזן מילה במילה. 

סיפור לשבת | עמרם פרץ 

הלכה למעשה | הרב איתמר לוי 

מַתַּן שְׂכָרָן שֶׁל צַדִּיקִים לֶעָתִיד לָבאֹ     הרב הראל יעקב הי"ו

על פי שאין היורשים נוהגים בו כשורה אין רוח חכמים נוחה הימנו, וזכו האחרים 
בכל מה שנתן להם. ומדת חסידות שלא להעיד בצואה שמעבירין בה הירושה 
מהיורש, אפילו מבן שאינו נוהג כשורה לאחיו חכם ונוהג כשורה. וכתב שם הרמ"א 

מי שצוה לעשות בנכסיו הטוב שאפשר לעשות, יתנהו ליורשיו כי אין טוב מזה .
יא. כתב באהבת חסד חלק ג פרק רביעי שאדם יעשה קרן גמ"ח מכספו עוד מחייו 

על מנת שכספו לא יתבזבז לשווא.
יב.כן כתב בספר גשר החיים וכן כתבו עוד אחרונים שאדם יעשה בחלק בכספו 

צרכי רבים. 

לע"נ אסתר בת 
זוהרה ז"ל

לע"נ דוד ברוך בן 
מזל הי"ד

לע"נ עזר ואליאן 
דרמון ז"ל

לע"נ חנניה בר חנה 
ז"ל

לע"נ נפתלי בר 
אמימה ז"ל

לע"נ תמר בת 
רחל ז"ל

לע"נ ר' ישראל 
גבאי בר איזה ז"ל

לע"נ סרח בת 
חביבה ז"ל

> המשך מעמוד 1 - מדיני צוואה וירושה לפי דין תורה - חלק שני )לקט הלכות פסוקות מפי סופרים וספרים(

לע"נ יוסף בן חנה 
ז"ל


